
Резкият и много тактичен 
ход на официален Пекин, 
който в края на 2022 г.  
отмени политиката на нулева 
толерантност на финала на 
пандемията COVID-19 и я 
смени с пълно премахване 
на защитните мерки и с 
профилактика и лечение 
на силно отслабения щам 
„Омикрон“. Тази политика 
спаси живота на милиони 
хора в огромната страна 
и същевременно позволи 
стремително възраждане на 
националната икономика. Този 
държавнически ход предизвика 
и ред завистнически и 
неприятелски атаки и прогнози 
от Западна Европа и САЩ. 
Те се простираха от вещания 
за силна вълна от болни от 
вируса в огромната държава и 
за трудно възстановяване на 
стопанството. В някои държави 
дори издигнаха паспортни и 
медицински бариери срещу 
възстановената туристическа 
вълна от Китай.

Но действителността показа 
друго. Наистина имаше скок 
на отслабения COVID-19, 
но медицинските служби в 
КНР се справиха бързо със 
сравнително леките случаи, а 
стопанският и общественият 
живот в Поднебесната 
буквално като експлозия се 
възстановиха отново.

На провелата се на втори 
февруари пресконференция на 
Пресслужбата на Държавния 
съвет бе представено 
състоянието на външната 
търговия за 2022 г. Данните 
показват, че през миналата 
година Министерството на 
търговията, заедно с редица 
ведомства и местните 
администрации активно са 
се справили с множеството 
предизвикателства пред 
международната търговия. 
Благодарение на съвместните 
им усилия „обемът на 
външната търговия за пореден 
път е регистрирал рекордно 
високо ниво“.  

Петър Герасимов

Отново рекорди!
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4Високоскоростна жп 
линия през море ще бъде 
пусната в експлоатация
Първата китайска високоскоростна  
жп линия през море Фуджоу – 
Сямън – Джанджоу в провинция 
Фудзиен неотдавна премина 
статичните изпитвания, което 
позволява да бъде пусната в 
движение в рамките на годината.

Икономиката на Китай 
има страхотен старт  
през 2023 година
Дълги опашки в ресторанти, 
претъпкани вагони в метрото, 
оживени фабрики и строителни 
обекти... всичко това сигнализира, 
че китайската икономика излиза 
от сянката на епидемията и има 
страхотен старт в 2023 г.
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I стр. 4

Личности родени  
в годината на Заека

Древният тъмен  
чай пуър 11

Китайската живопис  
през епохите Мин и Цин  
(1368 – 1911)

Един от най-сложните пътни възли в Китай... 
Нарича се Циенчун и се намира провинция Гуейджоу
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новини

Китай – Шри Ланка 

Китай – Габон

Дълга история на 
приятелски обмен

Китай помага за развитието  
на пакистанската икономика

Н

В

а 4 януари пред-
седателят на Ки-
тай Си Дзинпин 
изпрати поздра-
вително посла-
ние до прези-

дента на Шри Ланка Ранил 
Викремасингхе по повод  
75-ата годишнина от обя-
вяването на независимост-
та на тази страна.

Си Дзинпин посочи, че 
Китай и Шри Ланка имат 
дълга история на приятел-
ски обмен. През последни-
те години двете страни се 
радват на тесни връзки на 
високо ниво, взаимно по-
литическо доверие, разши-
ряване на обмена и сътруд-
ничеството в различни об-
ласти и добра координация 

момента Пакис-
тан преминава 
през най-тежка-
та си икономиче-
ска криза в по-
следните години. 

Въпреки това Китай про-
дължава усилената работа 
в помощ на страната за за-
вършването на проектите с 
висока икономическа зна-
чимост. Всички енергийни 
и инфраструктурни проек-
ти по Китайско-пакистан-
ския икономически кори-
дор, оформил се в послед-
ните години като водещ в 
рамките на инициативата 
„Един пояс, един път“, са 
насочени към стимулиране 
на икономическото възста-
новяване на Пакистан и ук-
репване на икономическа-
та му база.

Короната на всички тези 
проекти е град Гуадар, прис-
танищен град на югозапад-
ното крайбрежие на Белу-
джистан. Икономическите 

по международни и регио-
нални въпроси.

Същия ден премиерът на 
Китай Ли Къцян изпрати 

поздравително послание до 
министър-председателя на 
Шри Ланка Динеш Гуна-
вардана.

анализатори прогнозират, 
че Гуадар бързо ще се пре-
върне в основен център на 
международната търговия. 
От самото начало Китай 
играе ключова роля в раз-
витието на дълбоководното 
пристанище Гуадар.

Освен това Китай по-
могна на Пакистан в из-
граждането на най-модер-
ното международно лети-
ще Нов Гуадар.

Друг много важен про-
ект в района е осигурява-
нето на електричество за 
свободната търговска зона 
в района с новата електро-
централа „Гуадар“ (Север). 

Китайските проекти га-
рантират стабилна иконо-
мическа основа за пакис-
танската икономика, като в 
същото време изграждат и 
общност на споделена съд-
ба между двата народа. 

Н

Н

Външно министерство 
на КНР коментира 
отлагането на визитата 
на Антъни Блинкън 

Над 500 компании са 
се регистрирали за 
участие в CIIE 2023

а 3 февруари т. 
г. високопоста-
вен служител 
на Държавния 
департамент на 
САЩ съобщи, 

че държавният секретар 
Антъни Блинкън е решил 
да отложи посещението си 
в Китай заради инцидента 
с китайския „граждански 
аеростат“, който навлезе 
във въздушното простран-
ство на страната.

В коментар говорител 
на Външно министерство 
в Пекин посочи следно-
то: „Що се отнася до ки-
тайския аеростат, навля-
зъл във въздушното прос-
транство на САЩ под въз-
действието на непреодоли-
ми сили. 

Китай провери случая и 
поддържа обратна връзка 
на американската страна. 
Аеростатът е от граждан-
ско естество и се използ-
ва за научни изследвания 
като метеорологични. По-
ради западните ветрове и 
ограничените му собстве-
ни способности за контрол 

той се е отклонил сериоз-
но от планирания марш-
рут. Това е изцяло инци-
дент, причинен от непре-
одолими сили. 

Китай винаги е спазвал 
стриктно международното 
право, зачитал е суверени-
тета и териториалната ця-
лост на всички държави и 
никога не ги е нарушавал 
умишлено.

Поддържането на кон-
такт и комуникация на 
всички нива е важен кон-
сенсус от срещата в Бали 
между държавните глави 
на Китай и Съединените 
щати. Една от отговорно-
стите на дипломатически-
те екипи на двете страни 
е правилното управление 
на двустранните отноше-
ния, особено спокойното 
и стабилно справяне с ня-
кои неочаквани ситуации. 

Всъщност нито Китай, 
нито САЩ са обявили по-
сещението. Право на Съе-
динените щати е да публи-
кува съответната информа-
ция и ние уважаваме това“.

ад 500 компа-
нии са се ре-
гистрирали за  
участие в Шес-
тото междуна-
родно изложе- 

ние за внос в Китай (CIIE), 
което ще се проведе в 
Шанхай от 5 до 10 ноем-
ври тази година, съобщи-
ха от организационния ко-
митет на събитието.

Изложбената площ, 
която тези компании са 
ангажирали на Междуна-
родно изложение за внос 
в Китай надхвърля общо 
200 000 квадратни метра, 
съобщиха още организа-
торите.

„Изложението ще из-
гради ефективна платфор-
ма за задълбочаване на 
прагматичното сътрудни-
чество между изложители 
и търговци“, посочи Сун 
Чънхай, един от замест-
ник-директорите на орга-
низационния комитет.

„Експото ще разши-
ри популяризацията си в 
страната и чужбина, ще 
организира редица атрак-
тивни дейности и ще съз-
даде повече възможнос-
ти за взаимодействие ли-
це в лице за изложители 
и търговци“, според Лиу 
Фусюе от организацион-
ния комитет.

П

Традиционното  
приятелство

ремиерът на Китай Ли Къ-
цян от името на Държавния 
съвет изпрати поздравително 
послание до своя колега в Га-
бон Алайн-Клауде Били, за да 
го поздрави за встъпването му 

в длъжност като министър-председател 
на Габон.

Ли Къцян каза в поздравителното си 

послание, че традиционното приятелство 
между двете страни има дълга история. 
Китайското правителство отдава голямо 
значение на развитието на отношенията 
между Китай и Габон и е готово да ра-
боти с Габон за насърчаване на нов на-
предък във всеобхватното сътрудничест-
во помежду им, така че двете страни и 
двата народа да си бъдат от полза.
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山乡女子板龙队迎元宵
2月1日，窈口村女子板龙队在湖源乡进行板龙舞龙表演。
当日是农历正月十一，在梅花锣鼓的伴奏下，浙江省杭州
市富阳区湖源乡窈口村女子板龙队举起由50余张板凳连
起来的百米板龙舞动起来，拉开了湖源乡新春系列迎元宵
活动的序幕。
作为杭州市富阳区非物质文化遗产，湖源乡窈口村女子板
龙有200多年的历史，寄托百姓对风调雨顺、五谷丰登的
美好愿望。

新华社新闻 

与自然和谐共生，总书记这样强调湿地保护
“要坚定不移把保护摆

在第一位，尽最大努力保
持湿地生态和水环境。”习
近平总书记这样强调，为湿
地保护事业指明方向。

2月2日是世界湿地日，今
年的主题是“湿地修复”。从
古至今，人类逐水而居，文
明伴水而生。但由于保护
与利用矛盾加剧，过去50
多年里，世界上超过35%的
天然湿地已经消失。

中国湿地面积有5635
万公顷，占全球约4%。进
入新时代，随着中国生态
文明建设步伐的加快，湿
地调节气候、维护生物多
样性等重要生态功能进一
步凸显。

多年来，习近平总书记
心系湿地保护，考察调研
足迹遍布多个重要湿地生
态区。

2020年1月20日，正在云
南考察的习近平总书记详
细询问滇池保护治理和水
质改善情况，关心当地加强
生态环境保护、筑牢西南
生态安全屏障总体情况。“
要拿出咬定青山不放松的
劲头，按照山水林田湖草
是一个生命共同体的理
念，加强综合治理、系统治
理、源头治理”，总书记在坚
持保护湿地的理念基础上
开出科学修复的“良方”。

这不是总书记第一次在
云南考察时调研湿地生
态。2015年1月在洱海边，
习近平总书记强调“经济要
发展，但不能以破坏生态

深圳：进一步支持中小微企业纾
困及高质量发展

2月6日，据“深圳发布”
微信公号消息，为帮助中
小微企业应对当前面临
的困难，促进中小微企业
高质量发展，深圳市工信
局、深圳市发改委等八部
门对接国家和省相关政
策，研究制定了《关于进
一步支持中小微企业纾困
及高质量发展的若干措
施》，并报经市政府同意，
现印发实施。

《若干措施》从纾困和
高质量发展的角度，在降
低企业生产经营成本、有
效扩大市场需求、支持中
小企业创新发展、促进中
小企业转型升级4个方面
共提出了20项具体举措。

《若干措施》提出，全
面落实中小微企业税收优
惠政策。2023年对月销
售额10万元以下的增值税
小规模纳税人免征增值
税，对小规模纳税人适用
3%征收率的应税销售收
入减按1%征收率征收。自

2022年至2024年，对符
合条件的小型微利企业年
应纳税所得额超过100万
元但不超过300万元的部
分，减按25%计入应纳税
所得额，按20%的税率缴
纳企业所得税。自2022
年1月1日起科技型中小企
业开展研发活动中实际发
生的研发费用，未形成无
形资产计入当期损益的，
在实际发生额扣除的基
础上再按照100%在税前

加计扣除；形成无形资产
的，按照无形资产成本的
200%在税前摊销。

《若干措施》还提出，
扩大消费刺激中小微企业
市场需求。鼓励各区发放
多种形式消费补贴及组
织各类消费活动，持续推
动消费复苏。将政府采购
工程面向中小企业的预留
份额阶段性提高至40%
以上的政策延续到2023
年底。

环境为代价”，这正是人与
自然和谐共生辩证统一关
系的体现。

湿地是水陆相互作用形
成的独特生态系统，发挥
湿地的蓄洪防旱功能要处
理好人水关系。

2020年8月19日，总书记
在安徽察看巢湖水势水情
时指出，要坚持生态湿地
蓄洪区的定位和规划，防止
被侵占蚕食。

“洪水退后，要防止蓄
洪区内出现水退人进的现
象。中国人要实现人与自然
和谐相处，就不能同自然
争夺发展空间。”总书记细
细叮嘱。

人与自然的关系是一种
天人合一、互利共赢的共
同体关系，这正是习近平生
态文明思想的重要内涵。

随着人们对美好生活需
要的提高，城市湿地成为
更加重要的游憩空间，与
人民福祉密切相关。总书
记对城市湿地的保护多次
作出重要指示。

杭州西溪 湿 地，全国
首个国家湿地公园。早在
2003年，时任浙江省委书
记的习近平就支持启动西
溪湿地综合保护工程。

2020年3月31日，习近平
总书记来到杭州西溪国家
湿地公园考察，强调了4个“
不能”：发展旅游不能牺牲
生态环境，不能搞过度商
业化开发，不能搞一些影响
生态环境的建筑，更不能
搞私人会所，让公园成为人

民群众共享的绿色空间。
生态环境是事关民生的

重大课题。让城市成为人与
人、人与自然和谐共处的家

园，让好山好水融入城市，
这既是对自然环境问题的
关注，也是对城镇化的深
邃思考。

湿地保护与修复，需要
汇聚全球力量。

2022年11月5日，国家主
席习近平以视频方式出席
《湿地公约》第十四届缔
约方大会开幕式作致辞时，
面向全球提出“深化认识、
加强合作，共同推进湿地
保护全球行动”这一主张。
从中国路径到全球行动，
湿地保护发展再次迎来新
的契机。

有理念，更有行动。在
致辞中，习近平主席进一步
提出推动国际交流合作、
保护4条途经中国的候鸟迁
飞通道、在深圳建立“国际
红树林中心”、支持举办全
球滨海论坛会议等一系列
务实举措，为进一步凝聚各
方共识、形成保护合力明确
了可行路径。

2023年是全面贯彻落
实党的二十大精神的开局
之年。党的二十大报告中指
出，“必须牢固树立和践行
绿水青山就是金山银山的
理念，站在人与自然和谐共
生的高度谋划发展”“推行
草原森林河流湖泊湿地休
养生息”。

继续加强湿地原真性和
完整性保护、新增北京延
庆野鸭湖等18处国际重要
湿地、加快实施红树林保
护行动……新征程上，在习
近平生态文明思想指引下，
中国将以更加坚定有力的
保护和修复举措，为子孙后
代留下更多生机盎然的大
美湿地。
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аКтуално

Високоскоростна жп 
линия през море ще бъде 
пусната в експлоатация

„Зелените“ финанси се 
увеличават стремително

П

П

ървата китайска 
високоскоростна  
жп линия през  
море Фуджоу – 
Сямън – Джан-
джоу в източната 

китайска провинция Фудзи-
ен премина неотдавна ста-
тичните изпитвания, което 
създава условия тя да бъде 
пусната в движение в рам-
ките на годината.

Строителството на дъл-
гата 277 км жп линия за-
почна през септември 2017 
година с проектирана мак-
симална работна скорост от 
350 км/ч. Тя ще има общо 
осем гари.

Според експерти този 
тест е важна част от за-
вършването на високоско-
ростната жп линия и първи 

рез изминалата 
година „зелени-
те“ финанси на 
Китай са про-
дължили да на-
растват бързо, 

като ръстът на новите за-
еми в юани и чуждестранни 
валути достига 38,5% ръст 
на годишна база до 22,03 
трилиона юана (3,27 трили-
она щ. д.), показа доклад на 
Китайската народна банка.

Темпът на растеж е с 5,5 
процентни пункта по-висок 
отпреди година и с 28,1 про-
центни пункта по-бърз от 
средния темп на растеж на 
всички видове заеми.

„Зелените“ заеми са фор-
ма на финансиране, при 
която средства отиват в об-
ласти, които допринасят за 
опазването и подобряване-
то на околната среда. 

Според доклада „зелени-
те“ заеми за проекти с пре-
ки или косвени ползи за на-
маляване на въглеродните 
емисии възлизат съответ-
но на 8,62 трилиона юана и 
6,08 трилиона юана. Заед-
но те представляват 66,7% 

от общото „зелено“ финан-
сиране. Отпуснатите „зеле-
ни“ заеми за обновяване 
на инфраструктурата са се 
увеличили с 32,8%, за чис-
та енергия – с 34,9%, и за 
енергоспестяване – с 59,1% 
на годишна база.

цялостен „физически пре-
глед“ на инженерната кон-
струкция и системното обо-
рудване. След пускането й 

в експлоатация пътуване 
между градовете Фуджоу 
и Сямън ще бъде съкрате-
но на по-малко от един час. К

Изпробваха по-бърз 
начин за квантово 
разпределение  
на ключове

итайски учени 
успешно внедри-
ха нов начин за 
квантово раз-
пределение на 
ключове, което 

ще повиши скоростта на 
междуградските кванто-
ви мрежи.

Квантовите мрежи са 
известни със силната си 
устойчивост срещу под-
слушване. Прехвърляните 
чрез тях данни са крипти-
рани, а ключът за деши-
фриране се предава чрез 
квантови механизми.

Настоящото разпреде-
ление на ключове е огра-
ничено по отношение на 
разстоянието и прилагане-
то му е предизвикателство, 
но новият метод дава на-
дежди за разрешаването на 

този проблем. Той бе наре-
чен „режим на сдвояване“ 
и бе предложен за първи 
път през 2022 г. от изсле-
дователски екип, ръково-
ден от д-р Ма Сюнмън от 
университета „Цинхуа“. То-
зи метод не изисква при-
лагането на т. нар. фазово 
заключване. Освен това ра-
боти по-бързо на по-дълги 
разстояния, например 300 
до 400 км.

Резултатите от теста, из-
вършен съвместно с друг 
екип, ръководен от проф. 
Пан Дзянуей, пионер в 
квантовата комуникация 
в Китай, бяха публикува-
ни в американското науч-
но списание Physical Review 
Letters. Учените се надяват 
новата технология да се из-
ползва широко в бъдеще.

Отново рекорди!
Вносът и износът на 

стоки е надвишил 40 три-
лиона юана, с ръст от 7,7% 
на годишна база. Сред тях 
и търговията с основните 
търговски партньори от-
чита увеличение. Външ-
ната търговия с държави-
те от АСЕАН, ЕС и САЩ 
се е увеличила съответно 
с 15,0%, 5,6% и 3,7% на го-
дишна база. 

Успоредно с външната 
търговия бързо се възста-
новява и вътрешният сто-
пански живот. Както съ-
общават китайските ме-
дии, през 2022 г. „общият  
обем на продажбите на 
дребно на потребителски 
стоки е бил 44 трилиона 
юана, което поддържа ни-
вото на този показател от 
предходната година“. 

Новите видове потреб-
ление се развиват също 
добре, като онлайн про-
дажбите на дребно са се 
увеличили с 6.2 процента и 
заемат 27,2 процента от об-
щите продажби на дребно. 
Продажбите на превозни 

средства с нови енергий-
ни източници са нарасна-
ли с 93,4 процента.

Прекрасно начало за 
китайската икономика са 
били и първите дни от го-
дината на Заека: кината, 
ресторантите и туристи-
ческите дестинации са би-
ли пълни с клиенти. Как-
то коментира Радио Ки-
тай за чужбина, по време 
на почивните дни за Про-
летния фестивал потребле-
нието е показало значител-
но увеличение. 

Филмовият пазар на 
най-новите китайски фил-
ми, като „Пълноводна чер-
вена река“ и „Скитаща Зе-
мя 2“, достига 6,758 мили-
арда юана – втория най-ви-
сок боксофис рекорд в ис-
торията!

Очевидно, още първите 
дни на тази година и отбе-
лязаните стопански рекор-
ди опровергават чуждите 
враждебни гласове и до-
казват, че векторът на ки-
тайската икономика има 
само две посоки – напред 
и нагоре.

I стр. 1

Производствените 
цехове отново 
започват работа
След почивните дни 
за китайската Нова 
година предприятията 
в различните 
райони на страната 
отново започват да 
работят. Работниците 
ускоряват 
приключването 
на поръките и 
производствените 
цехове отново са 
оживени с работа.
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КоМентари

П

К

Н

осещенията на 
генералния се-
кретар на НАТО  
Йенс Столтен-
берг и министъ-
ра на отбраната 

на САЩ Лойд Остин в ня-
кои страни в Азия, пред-
извикаха загриженост сред 
китайските анализатори от-
носно стратегическата цел 
на тези визити. 

Според мнозинството 
политически анализатори 
САЩ и НАТО се опитват 
да създадат в Азия „бло-
кова конфронтация“, коя-
то вече доведе до военни 
конфликти в Европа. 

В анализите се посоч-
ва, че САЩ възнамеряват 
да използват своите съю-
зници в Азиатския реги-
он, за да сдържат Китай 
и да пречат на регионал-
ната интеграция и иконо-
мическото възстановяване, 
отбеляза неотдавна Радио 
Китай за чужбина.

Йенс Столтенберг, който  
бе на посещение в Южна 

Корея и също посети Япо-
ния, каза на събитие в Се-
ул, че макар Китай да не 
е противник на НАТО, 
той е „много по-високо в 
дневния ред на Алианса“ 
заради нарастващия вое-
нен капацитет и поведе-
нието му в региона, съ-
общи Ройтерс. 

„Вярваме, че трябва да 
се ангажираме с Китай по 
въпроси като контрол на 
въоръженията, климатич-
ните промени и други. Но 
в същото време ние сме 
напълно наясно, че Китай 
представлява предизвика-
телство за нашите ценнос-
ти, за нашите интереси и 
за нашата сигурност“, смя-
та Столтенберг. 

В отговор Мао Нин, го-
ворителка на китайското 
Външно министерство, зая- 
ви на пресконференция, 
че „от една страна, НАТО  
твърди, че неговият статут 
на регионален отбраните-
лен съюз не се е променил, 
а от друга, продължава да 

излиза от традиционните 
си отбранителни зони и да 
разширява и укрепва връз-
ките си в областта на воен-
ната сигурност. Тези дейст-
вия трябва да предизвикат 
бдителността на страните 
в нашия регион“. 

Това посочи говорител-
ката и добави: „Също та-
ка се надяваме, че НАТО 
може да изостави манта-
литета от Студената война 
и концепцията за блокова 
конфронтация и да напра-
ви повече в полза на си-
гурността и стабилността 
на Европа и света. 

Надяваме се, че стра-
ните в региона могат да 
се придържат към правил-
ния път на азиатско-тихо- 
океанското сътрудничест-
во, поддържане и насър-
чаване на световния мир, 
стабилност, развитие и 
просперитет“. 

Ли Хайдун, професор 
от Института по между-
народни отношения към 
Китайския университет за 

външна политика, неотдав-
на коментира, че САЩ и 
НАТО оказват „стратеги-
чески натиск“ върху стра-
ните от регионите около 
Китай, което е много опас-
но, тъй като „тези дейнос-
ти имат за цел да сложат 
край на повече от 30-те го-
дини мир и просперитет, 
на които се радва Азия 
след края на Студената  
война“.

Сун Джунпин, военен 
експерт и телевизионен ко-
ментатор, посочи, че „НА-
ТО е ключов инструмент, 
който се използва от САЩ, 
за да обслужва собствена-
та им хегемония. 

Затова е важно Китай 
да положи дипломатиче-
ски усилия, за да помог-
не на страните от региона, 
особено на съседите си, да 
разберат, че НАТО е воен-
на организация, движена 
от манталитета на Студе-
ната война, и че това мо-
же да доведе до напреже-
ние и проблеми“.

итайското вън- 
шно министер-
ство обвини Аме- 
рика за руската 
инвазия в Ук-
райна, като зая-

ви, че Вашингтон е създал 
условия, довели до война-
та, и осъди изпращането на 
оръжия, което подклажда 
конфликта. 

„САЩ предизвикаха 
украинската криза и те 
са най-значителният фак-
тор, който я подклажда. Те 
продължават да продават 
тежки и смъртоносни оръ-
жия на Украйна, с което 

удължават и засилват кон-
фликта“, заяви Мао Нин, 
говорителка на китайското 
Външно министерство. С 
това тя отговори на въпрос 
за твърденията от амери-
канска страна, че китайски 
компании оказват подкре-
па на Русия. Говорителка-
та отхвърли тези обвине-
ния като „неоснователни 
подозрения“ и „безпочвен 
шантаж“.

Дипломатическото на-
прежение между Китай и 
САЩ се засили дни преди 
вече отменената визитата 
на американския държавен 

секретар Антъни Блинкън 
в Пекин.

Мао Нин каза, че Пекин 
„няма да стои настрана и да 
гледа как САЩ накърняват 
законните права и интереси 
на китайските компании“, 
и предупреди Вашингтон 
да не прекрачва „червена-
та линия“, като подкрепя 
Тайван.

Също така тя коменти-
ра, че Съединените амери-
кански щати редовно злоу-
потребяват с контрола вър-
ху износа с цел да защитят 
своето надмощие и персо-
нални ползи, пробвайки се 

да основат малка група с 
други страни и да лимити-
рат развиването на Китай, 
употребявайки стопански, 
търговски и научно-техно-
логични въпроси за полити-
чески цели. САЩ същест-
вено нарушават пазарни-
те правила и интернацио-
налния стопански и търгов-
ски ред. 

Китай е изрично срещу 
това, подчерта Мао Нин, 
добавяйки, че Пекин ще 
следи отблизо какво се 
случва и уверено ще пази 
своите ползи и права, пре-
дава Радио Китай.

еотдавна, след 
като Китай ко-
ригира противо- 
епидемичните си  
мерки и позволи 
на свои гражда-

ни да пътуват свободно в 
чужбина, Тайланд бе сред 
първите страни, привет-
ствали китайски туристи.

Първата група посети-
тели от Китай дори бе по-
срещната лично на лети-
щето от вицепремиера на 

кралството Анутин Чарн-
виракул.

В ексклузивно интер-
вю за КМГ тайландският 
вицепремиер и министър 
на здравеопазването Ану-
тин Чарнвиракул каза, че 
„в очите на тайландския 
народ Тайланд и Китай са 
семейство, тъй като много 
хора в страната имат ки-
тайски предци“. 

„Добър знак е, че ки- 
тайските туристи се връщат 

в Тайланд. Страната няма 
да дискриминира пристига-
щите и смята, че без зна-
чение от коя националност 
са, рискът от заразяване е 
еднакъв“, каза той.

Чарнвиракул посочи, че 
Китай е много важен из-
точник на туристи за Тай-
ланд и завръщането им е 
от голямо значение за стра-
ната. То може да помогне 
на Тайланд да се справи с 
негативните последици от 

епидемията и да постигне 
икономическо възстановя-
ване, подчерта вицепреми-
ерът.

Това е категорично дока-
зателство за големите въз-
можности на Китай всяче-
ски да съдейства за добри-
те отношения в страните 
от региона, включително 
и с обемния си туристиче-
ски поток.

САЩ и НАТО целят да въвлекат Азия  
в „блокова конфронтация“

Пекин: Съединените американски щати са 
виновни за войната в Украйна

Вицепремиерът на Тайланд: Завръщането на 
китайските туристи е от важно значение за нас

Йенс 
Столтенберг, 
който бе на  
посещение в 
Южна Корея и 
също посети 
Япония, каза на 
събитие в Сеул, 
че макар Китай 
да не е противник 
на нАто, той е 
„много по-високо 
в дневния ред на 
Алианса“ заради 
нарастващия 
военен 
капацитет  и 
поведението му в 
региона

Мао нин каза, че 
Пекин „няма да 
стои и да гледа как 
САЩ накърняват 
законните права 
на китайските 
компании“ 

Анутин
ЧАрнвирАКул: 
тайланд и Китай 
са семейство страницата подготви  

Любомир михайЛов
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съвреМие

Икономиката на Китай има страхотен 
старт през 2023 година

Дълги опашки в ресторанти, претъпкани 
вагони в метрото, оживени фабрики 
и строителни обекти... всичко това 
сигнализира, че китайската икономика 
излиза от сянката на COVID-19 епидемията 
и има страхотен старт в 2023 г.,  
съобщи агенция Синхуа.

И
кономиката на Народ-
на република Китай е 
най-голямата в света. 
Тя измества от първо-
то място тази на САЩ 
през 2015 г.

Съвременната китайска иконо-
мика е плод на политика на ре-
форми и откритост. Икономика-
та на Китай е водеща в една от 
най-големите световни организа-
ции – БРИКС (Бразилия, Русия, Ин-
дия, Китай, ЮАР), като центра-
лата на банката на съюза се на-
мира в Шанхай.

Китайската икономика е с най-го-
лям принос за глобалния икономиче-
ски растеж, като от 2009 до 2014 го-
дина годишният растеж на брутния 
вътрешен продукт – (БВП) на Китай 
е 8,7%, а този на световната ико-
номика е 2%. Делът на китайската 
икономика за глобалния икономиче-
ски растеж надминава 30%, а този 

на САЩ е 18% през 2015 г. 
Китайската икономика се харак-

теризира със стабилност и растеж. 
Страната притежава най-голяма-
та производствена база в света, но 
има и най-голям брой потребите-
ли, чиито изисквания за внос ста-
ват все по-големи. 

През 21-ви век китайците пъту-
ват масово по света. Също така, 
от 2015 г. започват да нарастват 
преките китайски инвестиции в 
чужбина и страната се превръща 
и в пръв световен стратегически 
инвеститор в страните от т. нар. 
Трети свят. 

Китайската икономика не е ми-
литаристична, но има развитие и в 
тази сфера. През 2013 г. ККП взема 
държавно решение да развива стра-
тегически настъпателен флот от 
самолетоносачи и изтребители пе-
то поколение в изпълнение на заклю-
чителния етап на концепцията си, 

начертана още от Дън Сяопин. Съ-
щевременно новата Международна 
космическа станция (МКС) в перс-
пектива ще бъде само китайска.

Икономическото развитие е 
най-голямо по бреговата линия на 
страната. Сред най-богатите ре-
гиони са делтата на Яндзъ в Из-
точен Китай и делтата на Джъд-
зян в Южен Китай. 

Развитието на тези региони 
се очаква да има най-голямо въз-
действие върху азиатските регио-
нални икономики като цяло и ки-
тайската държавна политика ра-
боти за отстраняването на пре-
пятствията през ускоряването на 
растежа в тези богати региони. 
Икономическите реформи, въведе-
ни през 1978 г., спомагат за изди-
гането на Китай до една от основ-
ните икономически сили в света. 

По материали  
на чуждестранния печат

Активно потребление и 
консумация

По време на неотдав-
нашния 7-дневен празник 
на Пролетния фестивал за 
китайската Нова година по 
лунния календар кината, 
ресторантите и туристиче-
ските обекти бяха буквал-
но препълнени. Всички бя-
ха нетърпеливи да задово-
лят натрупаните си потре-
бителски желания за дъ-
лъг период. 

Така агенция Синхуа ха-
рактеризира икономическа-
та и социалната обстанов-
ка в голямата африканска 
страна през първия месец 
на започналата 2023 г.

През този период кината 
в цялата страна са продали 
129 милиона билета, гене-
рирайки 6,76 милиарда юа-
на (близо 1 милиард щат-
ски долара) приходи, което 
е ръст от 11,89 процента по-
вече от предишната година. 
Освен това са извършени 
308 милиона вътрешни пъ-
тувания. Приходите от ту-
ризъм са достигнали общо 
375,8 милиарда юана, което 
е ръст от 30 процента пове-
че в сравнение със същия 
период на миналата година.

Приключилите пролетни 
празници надминаха всич-
ки очаквания, като затвър-
диха увереността на паза-
ра за възстановяване на 
потреблението на услуги. 
В бъдеще секторът на ке-
търинга ще се възстановя-
ва със стабилни и устойчиви 
темпове, а секторът на ту-
ризма, въпреки сезонността 
си, постепенно ще укрепва 
през важните периоди око-
ло Първи май, летните от-
пуски, Националния праз-
ник на Китай и др. Това 
се посочва в анализ на ед-
на от водещите брокерски 
компании в Китай – CITIC 
Securities.

Шанхай намалява 
данъците, Хайнан 

насърчава безмитното 
пазаруване

На заседание на Държав-
ния съвет на КНР беше под-
чертана необходимостта от 
навременни мерки за насър-
чаване на бързото възста-
новяване на потребление-
то, което е основната дви-
жеща сила на икономиче-
ския растеж. От януари та-
зи година местните власти 

Справка за стопанското развитие на КНР

закупуването на нови енер-
гийни превозни средства, 
както и предоставяне на по-
требителски марки в индус-
трии като култура, туризъм 
и кетъринг. Правителство-
то на островната провинция 
Хайнан в Южен Китай ак-
тивно насърчава безмитно-
то пазаруване. Общите про-
дажби на стоки в безмитни-
те магазини на провинцията 

Фабриките  
работят на  

пълни обороти
Производството след 

празниците също се засил-
ва в цялата страна, като фа-
бриките работят на пълни 
обороти. 

В първия работен ден 
след едноседмичната ва-
канция по случай Пролет-
ния фестивал 136 ключови 

произведат годишна про-
дукция за над 150 милиар-
да юана.

В град Чунцин, Югоза-
паден Китай, повече от 60 
ротационни сондажни ма-
шини работят едновремен-
но на строителната пло-
щадка на новата фабрика 
на Changan Auto от януа-
ри тази година. „Проектът 
с инвестиция от 6,3 мили-
арда юана ще може да про-
извежда 280 000 превозни 
средства, използващи нови 
енергийни източници, го-
дишно“, каза ръководите-
лят на проекта У Къджи.

Градът на централно 
подчинение Чунцин плани-
ра да стартира 1123 големи 
проекта тази година, като 
общата планирана инвести-
ция е нараснала с 18,5% от 
началото на миналата го-
дина. Подобна активна дей-
ност се наблюдава в цяла-
та страна, тъй като местни-
те власти полагат сериозни 
усилия да възобновят про-
изводството, давайки нов и 
устойчив тласък на иконо-
миката.

Обнадеждаваща  
картина след  

трудната 2022 г.
Най-големите икономи-

чески центрове – провин-
циите Гуандун, Джъдзян, 
Шандун и Съчуан – са си 
поставили цели за растеж 
за 2023 г. над 5%. 

Новите мерки за тази го-
дина бяха обявени в доклади 
на местните власти. Очак- 
ва се те да стимулират ико-
номическия растеж на Ки-
тай. Нарастващата актив-
ност в цялата страна рисува 
обнадеждаваща картина за 
китайската икономика след 
трудната 2022 г.

приеха пакет от стимулира-
щи мерки, насочени към по-
вишаване на доверието на 
потребителите.

Властите в източния ки-
тайски мегаполис Шанхай 
обявиха план за действие, 
който включва освобож-
даване от данъци върху 

от 1 до 28 януари възлизат 
на 5,19 милиарда юана.

Икономическото въз-
становяване ще е основна-
та тенденция за 2023 г., каза 
икономистът на UBS Уанг 
Тао. Той прогнозира, че про-
дажбите на дребно ще се по-
вишат през годината с 9%.

проекта бяха стартирани в 
Сиан, столицата на провин-
ция Шънси в Северозапа-
ден Китай. 

Тези проекти, които об-
хващат от различни произ-
водства и модерни услуги, 
се очаква да осигурят над 
110 000 работни места и да I 

Потреблението на услуги 
е напълно възстановено
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Започна пробната експлоатация  
на мегапроекта за отклоняване на вода  

К
акто съобщава Синхуа 
от Хъфей, в началото 
на тази година започна 
пробна експлоатация на 
водния мегапроект за 
отклоняване на водата 

от Яндзъ, която е най-дългата ре-
ка в Китай, към реката Хуайхъ.

Проектът за отклоняване на во-
дата, който е дълъг 723 км и из-
граждането му отне шест години, 
ще доставя вода на 15 града в из-
точната китайска провинция Ан-
хуей и централната китайска про-
винция Хънан. 

Очаква се от  изграденото ме-
гасъоръжение да се възползват по-
вече от 50 милиона души.

В началото на годината започ-
на строителството и на втората 
фаза на този мегапроект – с ин-
вестиция от 20,41 милиарда юа-
на (около 2,93 милиарда щатски 

Китай ще продължи 
да се съсредоточава върху 
икономическото и социал-
ното развитие и ще насър-
чава устойчивото възстано-
вяване и растеж на иконо-
миката си по-рано тази го-
дина, съобщи Държавният 
съвет на Китай. На заседа-
нието на Съвета беше под-
чертана и необходимостта 
от насърчаване на бързо-
то възстановяване на биз-
неса и производството след 
празниците по повод Про-
летния празник. Ще бъдат 
взети своевременни мерки 
за насърчаване на бързото 
възстановяване на икономи-
ката, стабилното напредва-
не на процеса на отваряне и 
стабилизирането и разширя-
ването на външната търго-
вия и инвестициите, се каз-
ва в съобщението.

„Дойче банк“: 
Икономиката на КНР  

ще нарасне с 6%
Глобалните инвестито-

ри и институции са увере-
ни в китайската икономи-
ка. Много инвестиционни 
банки преразгледаха и по-
вишиха своите прогнози 
за темпа на растеж на Ки-
тай през 2023 г. Лю Линан, 
ръководител на макроико-
номическата стратегия на 

Китай в „Дойче банк“, из-
рази мнение, че китайска-
та икономика ще нарасне с 
около 6 процента тази го-
дина, а устойчивостта на 
неговия темп на растеж и 
темп ще продължи да се 
подобрява през 2024 г., ко-
гато Китай се възстанови 

от ефектите на тригодиш-
ната епидемия.

След връщане към нор-
малното състояние, когато 
финансовите рискове на-
малеят и реформите, сти-
мулиращи растежа, влязат 
в сила, средносрочната до 
дългосрочна устойчивост 

на китайската икономика 
също ще се засили, смя-
тат в „Дойче банк“, къде-
то изразяват оптимизъм 
за перспективите за ки-
тайските активи.

Икономиката на Ки-
тай оцеля в най-трудния 
за нея период, подчертава 

агенция Синхуа. Сега всич- 
ки сфери на социално-ико-
номическия живот чакат 
бързо възстановяване. 

Икономическата актив-
ност е в подем, а икономи-
ката като цяло – в по-на-
татъшен растеж, убедени 
са анализаторите.

I 

долара). Общата инвестиция в 
първата фаза надхвърли 94,91 
милиарда юана.

Освен снабдяването с вода 
за жителите и развитието на 
корабоплаването, този проект 
ще се използва и за селско-
стопанско напояване и ще по-
могне за подобряване на еко-
логичната среда както на ре-
ка Хуайхъ, така и на езеро-
то Чаоху.

Според  Джан Сяоу, пре-
зидент на компанията Anhui 
Provincial Group Limited за пре-
насочване на водата от Янд-
зъ към Хуайхъ, проектът ще 
доставя над 500 милиона куб-
ични метра вода на езерото 

Чаоху годишно, помагайки 
за възстановяване на еколо-
гията на езерото. Той може 
също така да прехвърли во-
да в основния поток на река  
Хуайхъ, за да предотврати пре-
съхването й.

Този сложен воден проект 
преодолява множество техни-
чески трудности по време на 
строителството и също така 
взема под внимание опазва-
нето на биоразнообразието. 

Каналът беше преместен 
на запад, за да направи път 
за мигриращи птици, а също 
бяха изградени и множество 
рибни проходи, за да се улесни 
миграцията на рибите. 

Акведуктът на река Пихъ, 
минаващ над мегапроекта за 
отклоняване на водата от река 
Яндзъ към река Хуайхъ

Шлюзът Пайхъкоу 
на мегапроекта за 

отклоняване на 
водата от река Яндзъ 

към река Хуайхъ

Производството след 
празниците също се 
засилва в цялата страна
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ървият император от динас-
тията Мин Хону е много не-
доверчива личност и про-
вежда много чистки. Мно-
жество учени и артисти ста-
ват жертва на параноични-

те му обвинения, обикновено по поли-
тически, а не по естетически причи-
ни и това довежда почти до спиране-
то на едно ново движение в живопи-
ста. Императорите от династия Мин 
отхвърлят индивидуалистичните те-
чения на живописта на просветените 
и възстановяват традицията на при-
зоваване на художници в двора с цел 
да създадат приемственост с предиш-
ната китайска династия Сун. Но въ-
преки че възраждат дворцови стило-
ве от династия Сун, те не организират 
художниците в централизирана ака-
демия, където да се обучават и поня-
кога се отнасят твърде сурово с тях. 
Учените-художници, все по-малоброй-
ни в началото на династията, остават 
у дома на юг, като се разширява до-
пълнително пропастта между тях и 

Китайската живопис през епохите 
Мин и Цин (1368 – 1911)

П

възстановяването на коренно китайска династия на власт 
отново превръща Поднебесната във велика сила. епохата 
Мин е втори златен период за китайското развитие след 
династия тан (618 – 907) и това се отразява и в живите 
и богати цветове, с които си служи изкуството. През 
средата на 15-и век Китай отново разширява границите 
си до Централна Азия и морски експедиции носят китайски 
продукти по бреговете на индийския океан. Китайският 
порцелан се изнася в чужбина все повече. 15-и век е период на 
разцвет и велики постижения в изкуствата, но последното 
столетие на династията е белязано с корупция и рязко 
несъгласие с прослойката на учените, което се вижда и в 
тяхната живопис.

придворните художници.
Ранните дворцови художници като 

Биен Уъндзин (边文进) и неговия по-
следовател Лю Дзи (吕纪) продължа-
ват традицията в рисуването на пти-
ци и цветя, развивана от Хуан Цюен  
(黃荃), Циу Бай (崔白) и сунския импе-
ратор Хуейдзон. Въпреки това посте-
пенно стиловете на пейзажистите от 
Южна Сун като Ли Тан, Ма Юен и 
Ся Гуей остават предпочитани. Първи-
ят последовател е Дай Дзин (戴进), но 
неговата четка показва по-голяма сво-
бода от тази на неговите предшестве-
ници. Много професионални худож-
ници, също както Дай Дзин, тръгват 
по-стъпките на художниците от Юж-
на Сун и се местят в Пекин от южна-
та столица на династия Сун, Ханджоу. 
За тях се смята, че принадлежат към 
школата Джъ. Много от последовате-
лите на тази школа са всъщност уче-
ни, недоволни от автократичната по-
литика на Мин и привлечени към да-
оистки отшелнически теми и ексцен-
трична четка. Най-запомнящият се от 

Есенни чапли 
и хибискус, 
Лю Дзи

Шестимата патриарси, Дай Дзин
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тях е може би У Уей (吴伟), чиито 
пиянски изстъпления биват проща-
вани заради несравнимата му ар-
тистична дарба.

Област У в Дзянсу, където се 
намира и град Суджоу, дава име-
то на пейзажната школа У, коя-
то е водеща в края на 15-и век 
с главен представител Шън Джоу  
(沈周). Неговата работа остава не-
надмината изобщо в китайското 
изкуство заради хуманното чув-
ство, което претворява; нежните 
и скромни фигури, които създа-
ва, са изключително привлекател-
ни. Шън Джоу владее широка га-
ма от стилове. Той първи устано-
вява и традицията за рисуване на 
цветя сред просветените.

През първата половина на 16-и 
век професионалните майстори в 
Суджоу Джоу Чън (周臣), Тан Ин  
(唐寅) и Циу Ин (仇英) създават 
различно направление от школа-
та У, като никога не се отказват от 
уменията на професионалиста, но 
овладяват и литературната техни-
ка. Те успяват да смесят стилове, 

които трудно убягват на критици-
те и печелят всеобщо одобрение.

По отношение на историческо-
то влияние една личност от този 
период стои над всички други. То-
ва е теоретикът, критик и худож-
ник Дон Цичан (董其昌). Той виж-
да разпространението на стилове-
те като упадък на морала на уче-
ната прослойка във все по-корум-
пираната минска династия. Него-
вата цел е да преучреди стандар-
тите в пейзажната живопис заед-
но с движение за възстановяване 
на традиционната добродетел на 
правителството. 

Дон Цичан и неговият кръг от 
съмишленици обявява това, което 
смята за правилното наследство 
на живописта. Дон смята, че вели-
ките художници са изключително 
креативни личности и за да бъдат 
следвани ефективно, трябва да бъ-
дат творчески интерпретирани. В 
този смисъл неговите пейзажи са 
много оригинални, понякога пред-
извикателни и вдъхват нов живот 
в преосмислянето на традицията.

През 1644 г. манджурците за-
владяват Поднебесната и основа-
ват своята династия Цин. Но то-
ва не води до разместване на ки-
тайския социален и културен жи-
вот по същия начин, както мон-
голското нашествие. 

Точно обратното, още преди за-
воеванието манджурците започ-
ват да подражават на китайските 
привички и императорите от ди-
настия Цин, особено Канси (ок. 
1661 – 1722) и Циенлун (ок. 1735 
– 1796), са добре образовани мъ-
же, които са нетърпеливи да по-
лучат подкрепата на китайските 

получават патронаж от държавата 
и са наречени „индивидуалистите“, 
се обособява. 

Колективно тези художници 
представляват триумфален, ма-
кар и краткотраен, момент в ис-
торията на литературната живо-
пис, предизвикан до голяма сте-
пен от емоционално катарзисно-
то завладяване на Китай от ман-
джурите. Те споделят отхвърляне-
то на манджурската политическа 
власт и избора на отшелнически, 
често беден начин на живот, кой-
то ги задължава да разменят про-
изведенията си за прехраната си, 
въпреки тяхната вярност към ама-
тьорските идеали.

Галина Крумова

учени. Цинските императори въз-
приемат изключително консерва-
тивно политическото и културно-
то поведение. 

По отношение на изкуството 
техните естествени предпочитания 
към екстравагантното (китайците 
го смятали за варварско) са смекче-
ни от еднакво силна консервативна 
склонност. Изкуството на династи-
ята Цин, дори рисуването на мно-
го от нейните най-добри ексцент-
рици и дизайнът на най-добрите й 
градини, се характеризира по подо-
бен начин както с пищна декора-
ция и богато украсени ефекти, та-
ка и с превъзходна техника и кон-
сервативен вкус. 

Двойното влечение на манджур-
ските владетели към прекомерната 
украса и към ортодоксалния ака-
демизъм характеризира тяхното 

покровителство в двора. По отно-
шение на първите, те предпочитат 
художници като Юен Дзян (袁江).  
По-задълбочено западни творби, 
които са силно екзотични от глед-
на точка на Азия, са създадени как-
то от местни придворни художни-
ци като Дзяо Бинжън (焦秉贞), та-
ка и от италианския мисионер 
Джузепе Кастильоне, по-известен 
с китайското си име Лан Шинин  
(郎世宁). През 18-и век той създа-
ва сино-европейска техника, коя-
то оказва съществено влияние вър-
ху дворцови художници като Дзоу 
Игуей (邹一桂), но бива пренебрег-
ната от литературните критици. Не-
говите картини на битки и лов на 
манджурците ни дават ценни све-
дения за времето.

В края на 19-и век малка гру-
па от различни артисти, които не 

Бели облаци край реките Сяо и Сян, 
Дон Цичан

Бели облаци 
и червени 
дървета,
Лан Ин
(фрагмент)

Божури,
Юн Шоупинг 

Сто коня, 
Лан Шинин 
(фрагмент)
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

страницата подготви  
Любомир михайЛов

К
итайски астрономи нас-
коро откриха природен 
закон за разпределение 
на звездната маса, който 
действа при възникването 
на звезди. Това е предиз-

викателство за класическата теория 
на астрофизиката и ще окаже дъл-
боко въздействие върху изследвани-
ята в области като еволюцията на 
звездите, галактиката и Вселената.

Екип от учени, ръководен от Лиу 
Чао, изследовател от Национална-
та астрономическа обсерватория на 
Китай към Китайската академия 
на науките, откри, че функцията на 
първоначалната звездна маса вари-
ра в зависимост от металността на 
звездата и възрастта й. Резултатите 
от проучването бяха публикувани 
в последния брой на сп. Nature, от-
белязва в информацията си на та-
зи тема Радио Китай за чужбина.

В необятната вселена се раждат 
много нови звезди с различни маси 
в един и същи район на звездообра-
зуване. Повечето от структурните и 
еволюционни свойства на галакти-
ките разчитат силно на разпределе-
нието на звездната маса, образува-
на във всеки един етап на форми-
рането на звездите, посочва първият 

автор на статията Ли Дзядун. Пове-
че от половин век астрономите бя-
ха убедени, че първоначалната звезд-
на маса е универсална и постоянна 
във всеки етап от еволюцията, кое-
то влезе като „класическа хипотеза“ 
в учебниците по астрофизика. На-
блюденията през последните годи-
ни обаче предполагат, че вероятно 
тя е променлива.

Базирайки се на данни от на-
блюдения на китайския телескоп 

LAMOST и сателита Гая на Евро-
пейската космическа агенция, ки-
тайските астрономи избраха над  
90 000 звездни образци в близост до 
Слънцето и откриха ясни доказател-
ства за променливостта на първона-
чалната звездна маса, която зависи 
от металността и възрастта на звез-
дата. Това революционно откритие 
ще повлияе на много проучвания в 
областта на астрофизиката, смятат 
китайските учени.

Учени от КНР оспориха класическа 
теория на астрофизиката

очаква се тази година китайските 
технологични и интернет компании да 
постигнат нов растеж,  което ще даде 
тласък на създаването на работни места и 
ще засили икономическото възстановяване 
на страната. тази прогноза направиха пред 
„Чайна дейли“ експерти от индустрията и 
ръководители на технологични компании. 

Оптимистична прогноза за 
платформената икономика на Китай

ъзстановяването 
на очакванията и 
доверието в плат-
формените ком-
пании тази годи-
на ще стимулира 

насърчаването на високока-
чествена заетост. Това ка-
за Джан Яншън, който е 
главен изследовател в Ки-
тайския център за между-
народен икономически об-
мен. „Те също така могат 
да увеличат максимално 
ролята си на стимулиране 
на интеграцията на цифро-
вите технологии и реална-
та икономика, за да пред-
ложат нов тласък на нови 
професии“, каза Джан.

Забележките бяха на-
правени след тонизираща-
та Централна икономиче-
ска работна конференция, 
която се проведе през де-
кември. На срещата беше 
подчертано, че платформе-
ните компании, които се 
отнасят главно до техноло-
гични и интернет предприя 
тия, използващи платфор-
ми, за да предлагат услу-
ги, ще бъдат подпомогнати 

В

да „покажат напълно свои-
те възможности“ за насър-
чаване на икономическия 
растеж, създаването на ра-
ботни места и междуна-
родната конкуренция.

както на вътрешния ико-
номически растеж, така и 
на глобалния индустриален 
напредък“, смята Уан.

Шан Жигуан, директор 
на отдела за информация 
и индустриално развитие в 
Държавния информацио-
нен център, казва: „Про-
дължавайки напред, група 
от технологични и интер-
нет предприятия ще ръко-
водят цифровата трансфор-
мация в различни индус-
триални сектори в Китай, 
включително областите по-
требление, развлечения и 
медицински грижи.  Тези 
предприятия ще стимули-
рат формирането на някол-
ко иновационни екосисте-
ми, свързани с изкустве-
ния интелект, облачните 
изчисления, блокчейн, го-
леми данни и процесори. 
Ще бъде новост големите 
икономики да се конкури-
рат в гореспоменатите еко-
системи.“

Бяла книга, публикувана 
от Китайската академия за 
информационни и комуни-
кационни технологии, пра-
вителствен мозъчен тръст, 
показа, че пазарният мащаб 
на цифровата икономика на 
Китай е достигнал 7,1 три-
лиона долара през 2022 г., 
което е второто по големи-
на в световен мащаб.

„По отношение на по-
треблението, по-младите 
поколения в Китай играят 
все по-голяма роля и ще 
се превърнат в основната 
сила на потреблението на 
луксозни стоки. Ние сме 
обнадеждени, че можем да 
допринесем за засилване 
на търсенето на глобални-
те марки и развитието на 
потребителския пазар“, каз-
ва Ян Бин, основател и гла-
вен изпълнителен директор 
на POIZON, онлайн моден 
пазар за автентични мар-
кови маратонки и дизай-
нерски етикетни аксесо-
ари, както и други луксоз-
ни марки. Продължавай-
ки напред, платформата съ-
що така ще използва пове-
че технологии, включител-
но добавена реалност и из-
куствен интелект, за да сти-
мулира повече креативни 
потребителски изживява-
ния за младите потреби-
тели, добавя Ян.

„Положителната промя-
на позволява на платфор-
мените компании не само 
да ръководят развитието в 
различни бизнес сектори на 
вътрешния пазар, но и да 
се конкурират на глобална-
та сцена в бъдеще“, изтък-
ва Уей Дзянгуо, бивш за-
местник-министър на тър-
говията и заместник-пред-
седател на Китайският цен-
тър за международен ико-
номически обмен.

постепенно подобряване на 
свързаните закони и раз-
поредби. Сега тя има усло-
вия, за да стане по-жизне-
на и да ускори по-нататъш-
ното си развитие“, обяснява 
Уан Сяомин, ръководител 
на сектора за индустриал-
ни и технологични инова-
ции в Института за наука 
и развитие към Китайската 

В доклад, ръководен от 
Китайската академия за ка-
дрови науки, се казва, че 
през следващите пет годи-
ни цифровата екосистема 
на „Тенсент“ се очаква да 
помогне за създаването на 
31,8 милиона нови работни 
места, добавяйки, че компа-
нията е стимулирала разви-
тието на 147 нови категории 

работни места.
„Като важна част от но-

вата икономика, платфор-
мената икономика премина 
през период на здравослов-
но управление, съчетано с 

академия на науките. „На 
фона на вътрешна и външна 
икономическа несигурност 
се очаква платформените 
предприятия да играят во-
деща роля в стимулирането 

Потребители от младото 
поколение на Китай 

изпитват необикновена 
машина за кутии на онлайн 

модната фирма POIZON

Китайският телескоп LAMOST и 
сателитът Гая на Европейската 
космическа агенция допринесоха 
за изследването на 90 000 звездни 
образеца в близост до Слънцето
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Древният тъмен чай 
пуър привлича  
младите китайци

Ян Ся: Надявам се повече хора да започнат  
да обръщат внимание на децата в нужда 

ози вид китайски чай е в 
групата на напълно фер-
ментиралите и е с дълга 
история.  Някога бил пре-
сован, за да бъде по-удоб-
но пренасянето му с ко-

не до северозападните райони и 
другите държави. Така си спече-
лил прозвището „експортен чай“.

В последно време в Китай се по-
явиха нови начини за приготвяне-
то на тази древна напитка и „тъм-
ният чай“ си проправя път към го-
лемите градове. Многобройните 
магазинчета за изключително по-
пулярния през последните години 
сред младите китайци бабъл чай, 
или чай с тапиока перли, се опит-
ват да спечелят клиенти с иноватив-
ни рецепти. В град Чанша, адми-
нистративният център на провин-
ция Хунан, смесват „тъмния чай“ 
с бяла сметана и ядки пекан. Ре-
кламират го като полезен за здра-
вето, защото понижава нивата на 
холестерола.

„Обичам чая с тапиока перли, 
но не искам да напълнявам. Ефек-
тът на тъмния чай ме заинтригу-
ва, както и специалният му вкус“, 

споделя пред агенция Синхуа 37-го-
дишен жител на Чанша и фен на 
бабъл чая. Той е впечатлен от гор-
чивия вкус и специфичен аромат 
на пуър, които са му създали ре-
путацията на уникален чай на ча-
ените пазари в Китай още в древ-
ни времена. Тези негови характе-
ристики са и предизвикателство 
пред разработчиците на популяр-
ни напитки.

Веригата магазини за бабъл 
чай Modern China Tea Shop започ-
ва своите опити с тъмния чай още 
през 2019 г., за да разнообрази про-
дуктите си. Специалистите реша-
ват да добавят сметана, за да по-
добрят вкуса му. „Чаят пуър е сил-
но индивидуален. Някои клиенти 
го харесват, а други не“, обяснява 
Лиу Цяофан, който работи в отде-
ла за връзки с обществеността на 
Modern China Tea Shop.

Лиу Ян, основател на Chaermasi, 
друга верига магазини за чаени на-
питки, е един от младите предпри-
емачи, които работят за разгръща-
нето на потенциала на тъмния чай 
сред младите потребители. „Наша-
та цел е да въведем тъмния чай 

ова е третият път, 
в който 22-годиш-
ната Ацуо идва в 
Чунцин. Тя още 
помни, че преди 
3 години, когато 

стъпва тук за първи път, е 
била толкова впечатлена от 
тълпите от хора и от висо-
ките сгради, че не смеела 
да помръдне, когато слязла 
от влака. Сега обаче позна-
ва града много добре и то-
зи път е тук да посети „ле-
ля Ян“, заедно с осем свои 
приятелки. 

„Леля Ян“ – Ян Ся, рабо-
ти в данъчен офис и от 2017 
г. помага финансово на пет 
деца от планината Ляншан, 
в това число и на Ацуо. Тя е 
убедила свои колеги и прия-
тели да направят същото за 
повече от 20 бедни ученици.  

Всяка лятна ваканция 
децата идват в Чунцин да 
я посетят. През 2020 г. са 
били две, през 2021 г. – пет, 
а миналата – девет. На ня-
кои от тях е помагала с па-
ри, а други са просто ней-
ни приятели, дошли да ви-
дят големия град. Миналата 
лятна ваканция Алие идва 
в Чунцин заедно с Ацуо. „В 
началото се притеснявах да 
не безпокоим леля Ян. Тя 
обаче се оказа много гос-
топриемна и мила, помогна 
ни да си намерим квартира, 

Т

Т

в ежедневието на младите китай-
ци по по-модерен начин“, обясня-
ва Лиу Ян, който до момента има 
четири магазина, където се при-
готвя бабъл чай с пуър или раз-
лични плодове.

Като новодошли на пазара, на-
питките от ферментиралия чай все 
още не могат да си спечелят съща-
та популярност като предшестве-
ниците си – зеления, черния и чая 
улун. Затова Лиу Ян и екипът му 
го смесват креативно с портокало-
ви кори и плода на архатите (луо-
хангуо), за да го направят по-здра-
вословен и привлекателен. „За на-
ша радост, вече имаме постоянни 
клиенти за тъмния чай и очакваме 
броят им да расте“, казва Лиу Ян.

Изследователската компания 
iiMedia Research предвижда, че 
стойността на пазара за нови чае-
ни напитки в Китай ще достигне 
374,93 млрд. юана (около 55 млрд. 
щатски долара) през 2025 г., тъй 
като 26,2% от потребителите през 
2022 г. са били готови да консуми-
рат повече нови чаени напитки в 
бъдеще.

За да привлекат по-богатите 
млади клиенти, много марки са 
заменили калоричната сметана с 
висококачествени чаени листа и 
прясно мляко. Търсенето на по-раз-
нообразни и нетрадиционни напит-
ки също отворя възможности за 
по-специфични продукти като те-
зи с пуър чай.

да започнем стажа си, заве-
де ни да гледаме вечерните 
пейзажи в града“, разказва 
младото момиче.

„Не съм богата, но като 
гледам тези деца, виждам 
себе си на тяхната възраст 
и много искам да им по-
могна. Докато ми вярват, 
ще им помагам“, споделя 
пък Ян Ся. Майката на Ян 
Ся умира, когато тя е била 
на 14 години. Баща й рабо-
тел на друго място. От осми 
клас момичето учи и съще-
временно работи на полето. 
След гимназията решава да 
влезе в армията, а след ка-
то се уволнява през 2007 г.,  
започва работа в данъчна 
служба в Чунцин. 

вътрешна борба дали да 
спре да учи и да започне 
да работи. Но решила пър-
во да напише писмо на Ян 
Ся и да й разкаже за поло-
жението си. Ян Ся й отго-
ворила веднага и я убеди-
ла да продължи да учи, за-
щото само знанията могат 
да помогнат човек да про-
мени съдбата си. Ацуо про-
дължава да учи в гимнази-
ята и сега вече е студентка 
по специалност „Счетовод-
ството“. Друго момиче – А‘у, 
което е в 12-и клас и полу-
чава финансова подкрепа от 
Ян Ся, също е взело реше-
ние да учи упорито. 

За тези момичета „леля 
Ян“ вече не е просто же-
ната, които им дава пари, 
а роднина, на която могат 
да разчитат и да се доверят. 
За тях тя е като втора май-
ка. Благодарение на усилия- 
та в помощ на бедните мо-
мичета Ян Ся е включена 
в списъка на „Добрите хора 
на Чунцин“, но за нея това 
не е най-важното. 

„Просто правя това, кое-
то усещам като правилно, и 
се надявам повече хора да 
започнат да обръщат вни-
мание на децата в нужда 
и да им помагат от сърце“, 
казва тя.

След голямото земетре- 
сение в Уънчуан през 2008 г.  
Ян Ся започва да се занима- 
ва с благотворителност. 

Случайно научава за мо-
мичетата от бедни семей-
ства в планината Ляншан и 
се свързва с местни добро-
волци. Така започва да под-
крепя финансово пет от тези 
момичета. Помощта на Ян 
Ся не е единствено матери-
ална. Благодарение на нея 
момичетата добиват само-
чувствие, справят се с труд-
ностите и градят живота си. 

Освен да осигурява спе-
циална лятна ваканция за 
децата, всеки месец Ян Ся 
им дава по 300 юана за лич-
ни разходи. Писмата им й 
доставят истинска радост. 

„Ако не беше леля Ян, щях 
да напусна училище“, казва 
Ацуо и обяснява, че когато 
са се срещнали, е водила 

Някога ценен продукт в търговията с други народи, днес тъмният 
китайски чай, известен още като пуър, с някои нововъведения се 
опитва да навлезе по-активно в живота на младите китайци. 
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за посещението си при спе-
циалист“, обяснява Цяо Ин 
пред „Чайна дейли“. „Днес 
видях деца, които с гордост 
споделяха за консултация-
та си в нашата клиника, а 
другите се отнасяха с ува-
жение към тях и едновре-
менно леко им завиждаха.“

Относно решението да 
си сътрудничи с Центъра, 
директорът на Шанхайския 
симфоничен оркестър Джоу 
Пин казва, че музиката и 
другите форми на изкуство 
имат положително влия-
ние върху хората в трудни 
времена. 

„Имаме доста фенове на 
симфоничната музика, кои-
то твърдят, че определено 
музикално произведение им 
е помогнало за справяне-
то с трудностите. То евен-
туално би ги насочило към 
други творби и композито-
ри, докато музиката не се 
превърне в неотменна част 
от тяхното ежедневие“, каз-
ва Джоу Пин. „С тази наша 
кафе поредица бихме иска-
ли да повишим осведоме-
ността на хората относно 
психичното здраве. Обмис-
ляме също в бъдеще подго-
товката на концерти, които 
ще имат за цел да помог-
нат за излекуването на хо-
ра с психични проблеми.“ 

Вярваме, че музиката има лечебна сила  
и осигурява емоционална подкрепа

еотдавна Шан-
хайският сим-
фоничен оркес-
тър и шанхай-
ският Център за 
психично здраве 

към Медицинския факултет 
на шанхайския университет 
„Дзяотун“ пуснаха серия от 
продукти. Те представляват 
комплект от 10 пакета раз-
лично кафе и имат за цел 
да помогнат в справянето 
с психически състояния и 
проблеми като тревожност, 
депресия и безсъние. Всеки 
пакет е придружен с крат-
ко симфонично изпълнение 
и триминутно аудио, в кое-
то здравен експерт говори 
за симптомите на психич-
ните проблеми. Например 
след сканирането на QR ко-
да на опаковката на кафето 
с надпис „Безпокойство“ за-
звучава „Овцете могат спо-
койно да пасат“ на Й. С. 
Бах, а на „Комплекс за ма-
лоценност“ – „Сутрешната 
песен на шута“ на М. Равел. 

Разработените от двете 
организации продукти са 
насочени към справянето 
с проблеми, свързани с пси-
хичното здраве, които пан-
демията изостри. „Вярва-
ме, че музиката има лечеб-
на сила и може да осигури 
емоционална подкрепа на 

трахът в природа-
та е изключител-
но важен. Оче-
видно това е ме-
ханизъм за оце-
ляване – отделя-

не на адреналин, мобили-
зация на силите, концен-
трация на организма върху 
опасността или недопуска-
не на рисковано поведение.

Страхът дори привлича 
някои хора. Безопасното гъ-
деличкане на нервите пома-
га на любителите на силни 
усещания. Страхът е емо-
ция и според ТКМ е свър-
зан със здравето.

Според древната теория 
за петте елемента, страхът 
и уплахата „раняват“ бъбре-
ците. А бъбреците са храни-
лище на запаса от енергия, 
с който се раждаме. Там 
се пази и генетическата ин-
формация на човек, т. е. суб-
станцията дзин.

От бъбреците зависи 
състоянието на костите, 

мозъка и косата, а мери-
дианът, който е свързан с 
тази функционална система, 
има връзка с пикочно-поло-
вата система, кръста и уши-
те. Така че силният страх 
засяга цялата система. Ка-
то резултат е възможно да 
се появят нарушения в ури-
нирането, потенциала или 
да се влоши слухът. Колко-
то са по-слаби бъбреците (т. 
е. не им достига енергия), 
толкова повече са страхо-
вете и обратното.

Освен това според теория- 
та за петте елемента про-
блемите със страха се урав-
новесяват със „силните спо-
собности“ на далака, т. е. 
чрез размишления и вяра.

И наистина, добре осве-
доменият човек се вълнува 
по-малко от хода на опас-
ния процес. А още по-спо-
коен е човекът, който вяр-
ва. Полезен ли е страхът? 
Според китайските лека-
ри „бъбреците не могат да 

са пълни (с енергия)“. На 
нас постоянно не ни дости-
га жизнена енергия. Само 
че на някои, за да изкачват 
Еверест, а на други – петия 
етаж. Организмът автома-
тично започва да пази тази 
енергия. Появява се страх 
да не се уплашим – човек 
започва да се тревожи, че 
някаква ситуация може да 
предизвика силен страх и 
голяма загуба на жизнени 
сили. Например постоян-
ните, понякога необосно-
вани страхове и вълнения 
на възрастните. Спомнете 
си колко пъти сте успокоя-
вали бабите си, че на пред-
стоящия купон няма да се 
случи нищо страшно, а хре-
мата не е тежко заболяване 
и ще мине от само себе си.

Необоснованият страх 
може да е предизвикан и от 
асоциацията с вещи, момен-
ти и дори думи, свързани с 
вече преживени екстрем-
ни ситуации. Ако например 

Н

С

шега името и адреса на ин-
ституцията. Това им показ-
ва колко важна роля играят 
тези продукти за по-добра-
та информираност на хо-
рата за психичното здраве 
и помагат за премахване-
то на някои предразсъдъ-
ци. „Хората в Китай се от-
насят с известно съмнение 
към психичните проблеми 
и се страхуват да говорят 

нуждаещите се“, обяснява 
Цяо Ин, лекар в Центъра 
за психично здраве.

Новите продукти момен-
тално се превръщат в хит. 
Първите 5000 комплекта ка-
фе се разпродават бързо и 
се налага много хора да из-
чакат за поръчката от ака-
унта на оркестъра в соци-
алната платформа „Уичат“.

Това не е първият про- 

дукт на Центъра. Преди 
това заедно с Шанхайския 
музей предлагат защитни 
маски, които също стават 
много популярни. Според 
партийния секретар на 
шанхайския Център за пси-
хично здраве Сие Бин ре-
шението да продават свои 
продукти е взето, след като 
установяват, че някои он-
лайн търговци използват на 

виждаме оса за първи път в 
живота си, защо да се стра-
хуваме от нея? Или викове-
те „ще те убия“, ако не зна-
ем значението на думата.

Ситуацията е друга, ако 
човек вече е преживял нещо 
опасно, то вече се е съхрани-
ло в паметта му и постоян- 
но напомня за себе си, по 
един или друг начин. Не-
случайно много от методи-
те в психологията се бази-
рат на търсенето на пър-
воначалния страх. Така че 
страхът като емоция е ну-
жен и полезен, ако не запо-
чне да нарушава баланса в 
организма и не се превър-
не доминанта, която скова-
ва всички разумни мисли и 
действия.

Традиционната китайска 
медицина съветва да се 

пазим от появата на боле-
сти. Какво можем да напра-
вим? Отговорът е еднозна-
чен – да пазим и укрепва-
ме бъбреците. А как да ста-
не това? Със специални ле-
карства, които възстановя-
ват енергията ци и балан-
са между ин и ян на бъбре-
ците, с успокояващи упраж-
нения и разбира се, с „пра-
вилен“ хранителен режим 
и начин на живот. Докато 
сме още млади, има въз-
можност да попълним за-
пасите от енергия в бъбре-
ците, но с годините ни ос-
тава само да не допускаме 
стремителната й загуба. И 
от това как го постигаме за-
виси не само спокойствие-
то ни и качеството на жи-
вот, но и самото отноше-
ние към страха.

Страхът в традиционната 
китайска медицина
Според древните китайски лекари емоциите оказват влияние не само 
на настроението, но и на здравето, както в непосредствения момент 
на преживяването, така и в дългосрочна перспектива. Според тях 
основните емоционални състояния, които могат да станат вътрешна 
причина за заболяванията, са пет. това са: прекалената радост, гневът, 
тъгата, прекаленото мислене и страхът.

здраве
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Цифровите технологии – важна отправна 
точка за висококачествено развитие

Интан е град с прекрасна природа и култура, сред 
които изпъкват релефът „данся“, даоистките традиции 
и древната музика юе. Благодарение на това той 
отдавна се е превърнал с предпочитана туристическа 
дестинация за много хора. Днес Интан гради своя 
визия за бъдещето на основата на „интелигентното“ 
производство и начин на живот.

рез последните 
години Интан 
се възползва от 
възможностите, 
като създава ди-
гиталната ера и 

разглежда цифровите тех-
нологии като важна от-
правна точка за високока-
чествено развитие. Градът 
е първият в Китай, в кой-
то е осъществен сравните-
лен анализ на електронна-
та информация (интернет 
на нещата) и участва ак-
тивно в целия процес по 
масовизирането му – нещо, 
към което се стремят мно-
го китайски градове. Интан 
обаче е в първите редици 
на „интелигентно“ произ-
водство.

Автономна машина за 
почистване на улиците, ро-
бот, доставящ лекарства на 
пациенти, интелигентната 
платформа за управление 
на университетски кампус, 
отчитаща скоростта на ра-
бота на учебното оборуд-
ване, „умен“ водомер, оп-
ределящ здравословното 
състояние на възрастните 
хора… Това не е научноф-
антастичен филм, а реал-
ни сцени в интелигентния 
свързан град Интан.

С въвеждането и ма-
совизирането на 5G, голе-
мите данни и други техно-
логии, човешкото общество 
навлиза в етапа на модер-
низация от автоматизация 
към дигитализация и инте-
лигентност. 

Итеративно обновление 
от такъв тип може да ус-
кори разпределението на 
ресурсите на цялото об-
щество за сметка на висо-
коскоростни и нескъпи дан-
ни, да стимулира иноваци-
ите и промените в различ-
ни области на обществено-
то развитие, трансформи-
райки в значителна степен 
производството и начина на 
живот на хората.

На 21 декември 2022 г. 
Интан бе домакин на сери-
ята от тематични меропри-
ятия, озаглавени „Проект 
№ 1“. Джоу Джуан, замест-
ник-председател на Управи-
телния съвет на Интанска-
та зона за високи техноло-
гии, обяснява, че интели-
гентният свързан град се 
простира в момента вър-
ху площ от 11 кв. км, като 
в началото той е бил едва 
3,6 кв. км. От 2022 г. са ре-
ализирани редица проек-
ти – изграждане на пътна 
инфраструктура, построе-
ни са 100 000 кв. м специа-
лизирани и 250 000 кв. м 

П

Наскоро е публикува-
но „Становище на ЦК на 
ККП и Държавния съвет 
на КНР относно изгражда-
не на система от бази дан-
ни за по-добро реализира-
не ролята на елементите 
от данни“. В него се пред-
лага да бъдат привличани 
трети страни и посредни-
ци, предоставящи услуги, 
за подобряване разработ-
ката на стандарти за съби-
ране на данни и оценка на 
качеството, насърчаване на 
стандартизацията на проду-
кти от данни и развитие на 
сектори като анализ и услу-
ги за предаване на данни. 
Това означава, че важност-
та на цифровите платфор-
ми за бъдещото икономи-
ческо развитие ще се уве-
личи значително.

Всъщност благодаре-
ние на инстинкта си град 
Интан отдавна е наясно с 
конкурентните предимства 
на дигиталните научно-из-
следователски платформи. 
През последните години, 
със съдействието на него-
вите власти, редица авто-
ритетни организации в об-
ластта на цифровата ико-
номика, като Дзянсийски-
ят институт на Китайска-
та академия за информа-
ционни и комуникационни 
изследвания и Институтът 
за проучване на информа-
ционните технологии към 
Нанчанския университет, 
са се установили в Интан, 
обезпечавайки силна инте-
лектуална и технологична 
подкрепа за интелигентна-
та трансформация на мест-
ните индустрии.

Бъдещето е тук. Град Ин- 
тан използва възможност-
ите на интернет на не-
щата, за да го превърне 
в технологичен катализа-
тор и да отвори нова „ин-
формационна“ магистрала 
за своето висококачестве-
но икономическо и социа- 
лно развитие.

в този сектор, за да се усили 
тяхната роля в авангардни-
те технологии, създаването 
на работни места и между-
народната конкуренция“.

Като основен пазарен 
субект, предприятията са 
основна сила за насърчава-
не развитието на цифровата 
икономика и изграждане-
то на интелигентни градо-
ве. Разчитайки на водещи 
компании, Интан се опит-
ва активно да се позицио-
нира в нововъзникващи ин-
дустрии като големите дан-
ни, електронната информа-
ция (интернет на нещата) и 
изкуствения интелект, оси-
гурявайки на бизнеса нео-
граничени възможности за 
интелигентно екологично 
изграждане.

Патентите и техноло-
гичните иновации на ком-
паниите, свързани с елек-
тронната информация (ин-
тернет на нещата), не са-
мо им дават конкурентос-
пособност, но и ускоряват 
процеса на дигитализация 
на индустрията, мрежова-
та свързаност и интели-
гентност в Интан, насър-
чават изграждането на но-
ва инфраструктура и спо-
собстват ефективно за раз-
витието на местната цифро-
ва икономика, освобожда-
вайки значителна енергия 
за цялостното икономиче-
ското развитие.

Данните показват, че за 
първите три тримесечия на 
тази година общите прихо-
ди от цифровата икономика 
на Интан са били 22,4 ми-
лиарда юана, с темп на рас-
теж от 15% на годишна ба-
за. От януари до октомври 
в града е имало 131 индус-
триални предприятия, за-
нимаващи се с електронна 
информация (интернет на 
нещата), чиито оперативни 
приходи от 59,1 милиарда 
юана представляват увели-
чение от 39% в сравнение с 
предходната година.

данни“, обяснява Гао Лими-
ен, технически директор в 
Sanchuan Wisdom Technology 
Co., Ltd. „След като го ин-
сталираме в жилищата на 
възрастни и самотни хора, 
можем да анализираме на-
виците им като общо по-
требление и консумация на 
вода и така да следим за 
тяхното здравословно със-
тояние“, посочва той.

Подобни примери за 
свързаност на интелигент-
ни технологии в Интан са 
изобилни. В момента вла-
стите обмислят изгражда-
нето на второ интелигентно 
свързано градче като въз-
можност да се улови посо-
ката за цифрово, интели-
гентно и свързано развитие, 
да продължи изграждане-
то на цифровизирани ин-
дустриални паркове, учебни 
кампуси, жилищни квар-
тали, като същевременно 
се надграждат постоянно 
сценариите за приложение.

На провелата се неот-
давна Централна работ-
на конференция по иконо-
мическите въпроси е била 
посочена необходимостта 
от „енергично развитие на 
дигиталната икономика и 
подкрепата за компаниите 

стандартни фабрични сгра-
ди, 350 000 жилищни пло-
щи и Център за комплекс-
ни услуги за индустрия-
та. Върви ускорено и реа-
лизацията на проекти ка-
то парка „Люлан“, пазар-
ни пространства, „интели-
гентни“ градини и други, а 
Интан се оформя като про-
тотип на „умен“ град, къ-
дето всичко е свързано и 
споделено.     

В изложбената зала на 
компанията Saite, намира-
ща се във високотехноло-
гичната зона, няколко ро-
бота имитират „болнична“ 

Град Интън показва бъдещето на 
„интелигентния“ начин на живот, когато 
практически всичко – от жилища, 
болници, училища до водоснабдяване 
и противопожарна защита, ще бъде 
цифровизирано. В момента начално 
училище тук използва интелигентна 
платформа за управление на сградите си, 
а цифровите технологии се използват в 
преподаването, сигурността, потреблението 
на електроенергия и други аспекти. 
Интелигентна платформа за интегрирани 
услуги за гражданите се прилага в много 
жилищни райони в Интън, обхващаща 
наблюдение за сигурността, управление на 
имоти и други дейности.

среда, изпълнявайки зада-
чи за почистване, избягва-
не на препятствия при дви-
жение, тестват способно-
стите си за провеждане на 
дезинфекция и други зада-
чи. Според Ляо Лин, ди-
ректор „Човешки ресурси“ 
на Saite, това са най-новите 
нискоскоростни роботи на 
компанията, показващи от-
лични характеристики, ка-
то прецизно позиционира-
не и навигация, динамич-
но възприемане на окол-
ната среда и избягване на 
препятствия, управление 
движението на шасито и 
интелигентно клъстерно 
планиране. По думите му 
те могат не само да нама-
лят човешката работа, но 
и да функционират в по-
мещения, които не са под-
ходящи за директен кон-
такт с хора.

Интън показва бъдещи-
ят живот, който е много 
повече от това, което днес 
може да се види в интели-
гентния свързан град. „На-
шият интелигентен водо-
мер е оборудван с множе-
ство сензори и потребите-
лите трябва просто да се 
включат в края на мре-
жата, за да получат точни 
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любопитно

все още сме в разгара на Пролетния празник, който 
тази година отбелязва началото на годината на Заека. 
Под този зодиакален знак са родени и много бележити 
исторически личности като Алберт Айнщайн, Юлий 
Цезар, волфганг Амадеус Моцарт, Мартин лутер, Джордж 
оруел и много други. 
нека ви запознаем и с някои известни „пекински зайци“:

Императорите  
Тиендзуо и Тайдзон

Тези двама императори са ро-
дени в една и съща година (1075), 
но това не е единственото общо 
между тях. Тайдзон повежда свое-
то манджурско племе джурджени 
във война срещу империята Ляо на 
император Тиендзуо. През 1122 г. 
той принуждава Тиендзуо да избяга 
от своята столица (днешен Пекин). 
След две години походи Тайдзон 
най-после залавя своя „астрален 
близнак“. Бившият император Ти-
ендзуо живее още трийсет години 
като заложник на новата империя, 
преди да умре в опит за бягство. 
Пагодата в храма Тиеннин в квар-
тал Сичън е една от малкото за-
пазени сгради в Пекин от периода 
на династията Ляо, построена го-
дина преди император Тиендзуо да 
избяга от своята столица.

Гуо Шоудзин
Друг азиатски народ, монголци-

те, също успяват да завладеят ки-
тайската империя през 1234 г. Хан 
Кубилай, който е внук на Чингис 
хан, мести столицата на империята 
си в днешен Пекин през 1271 г. За 
да свърже имперския двор с кана-
лите и водните пътища на Китай 
и да осигури вода за новите ровове 
и езера в столицата, Кубилай на-
ема талантливия математик и ро-
ден под знака на заека Гуо Шоуд-
зин (1231 – 1316).

Гуо създава серия от язовири 
(включително узерото Кунмин в 
Летния дворец), които захранват 
канали, носещи вода в и през гра-
да и съответно изпразват канала 
Тонхуей, свързващ столицата с Го-
лемия канал и морето. Много от 
тях съществуват и днес. В северния 

о време на студентски-
те си години Ли Дзяню 
създава свое арт студио 
и в същото време рабо-
ти почасово в сфери ка-
то креативните мебели, 

рисуването на стени и декоратив-
ната живопис.

След като се дипломира през 
2010 г., той живее в Шанхай и си 
изкарва прехраната като худож-
ник. Негови картини участват в 
различни изложби и печелят мно-
го награди.

По време на повече от десет-
годишната си работа на свободна 
практика Ли Дзяню открива, че в 
провинциите Джъдзян и Дзянсу 
има много любители на изкуството, 
които наемат малки селски дворо-
ве в покрайнините на градовете, за 
да творят и обучават другите. Това 
не само помага за създаването на 

арт и културна атмосфера в райо-
на, но е от полза и за доходите им.

Родният край на Ли Дзяню на-
предва икономически, но все още 
е сравнително слаб по отношение 
на културата и изкуството. В нача-
лото на 2021 г. той решава да да-
де своя принос за развитието му.

Ли Дзяню е подкрепен от съ-
пругата си. Той е силно впечатлен 
от уникалната природа, перфектни 
туристически ресурси и богата ат-
мосфера на село Уту. След кратък 
размисъл съпрузите наемат малка 
къща там и създават арт чифлик за 
шест месеца. „Превърнахме мал-
кия селски двор в арт чифлик с ки-
тайски традиционни костюми, за-
наяти, керамика, глинени скулп-
тури, барбекюта и аранжиране на 
цветя“, обяснява Ли Дзяню.

Всичко тук е ново за жителите 
на селото. Арт чифликът привлича 

П

Известни личности от Пекин, 
родени в годината на Заека

си се отдава на занимания, кои-
то му печелят страховита слава. 
Той се увлича от алхимия и опас-
ни ритуали, с които цели да удъл-
жи живота си и да засили сексу-
алната си мощ. Години наред той 
пие еликсири с кръв от девствени 

край на ез. Сихай има храм и ста-
туя, посветени на великия инже-
нер, както и музей на впечатлява-
щите му постижения.

Император Дзядзин
Джу Хоуцон е роден през 1507 г 

и управлява Китай като император 
Дзядзин от 1521 до 1567 г. Той ста-
ва император по случайност, за да 
замести братовчед си, император 
Хонджи, който почива без наслед-
ници. Естествено, внезапното му 
възкачване на трона създава смут 
в двора, но императорът разреша-
ва бързо кризата чрез изпитания 
метод на екзекуцията. В началото 
той е амбициозен държавник, но 
през втората половина на живота 

„пенсионира“ през 1796 г. Той ос-
тава в историята с ремонти и рес-
таврация и повечето от най-извест-
ните пекински забележителности 
са реставрирани и запазени по вре-
ме на неговото управление. Това 
включва огромни части от Забра-
нения град, парка Бейхай, храма 
на Небето и Йонхъгон. Император 
Циенлон разширява Летните двор-
ци и заповядва построяването на 
„сгради в западен стил“. Останки 
от тези сгради все още можем да 
видим на входа на Летния дворец. 

Ху Шъ
Въпреки че Ху Шъ е роден в 

Шанхай през 1891 г., той дава своя 
огромен принос в развитието на об-
разованието, езика и литературата 

на Китай по времето, когато рабо-
ти в Пекинския университет. 

Ху Шъ дава първата си лекция в 
университета през 1917 г. и е свър-
зан с него до 1949 г., като през то-
ва време става декан, а след то-
ва и ректор. Ху Шъ работи и ка-
то посланик в Съединените щати 
през критичния период от 1938 до 
1942 г. Той е един от изявените за-
щитници на реформата „байхуа“ 
– писане на народния език, а не 
на класическия, и е част от лите-
ратурната революция, която отва-
ря вратата за нови форми на из-
разяване в първите десетилетия 
на 20-и век.

девойки и живак и насилва вся-
чески конкубините си. Това води 
до събитие, непознато в китайска-
та история, а именно опита на 16 
конкубини да удушат своя импе-
ратор през 1542 г. Конспирацията 
е неуспешна и заговорничките за-
едно с целите им семейства биват 
екзекутирани. Въпреки това импе-
раторът остава толкова изплашен 
от случилото се, че се оттегля в 
далечните части на двореца и по-
вече никога не събира харем.

Император Циенлон
Император Циенлон от динас-

тия Цин е роден през 1711 г. Той 
управлява 61 години, преди да се 

не само местните жители, но и ня-
кои туристи от околностите. „Мно-
го хора от града вече са готови да 
пътуват до отдалечени села, за да 
търсят нови преживявания. Тури-
стите идват при нас, правят сним-
ки и ги публикуват в социалните 
мрежи, а ние постепенно ставаме 

известни тук“, казва Ли Дзяню. 
Арт чифликът е открит за по-

сетители пробно през януари 2022 
година и вече е на печалба. 

Ли Дзяню не само рисува, но 
обучава и местните жители. Той 
вече е създал множество картини 
за селото. 

Арт чифликът на Ли Дзяню

Император 
Дзядзин

Статуя на Гуо Шоудзинг

Ху Шъ, литератор
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Дин Лижън пази „тайни“ за 
двубоя за световната титла

30-годишният Дин Лижън игра без напрежение на турнира във Вайк ан Зее

Китайският гросмайстор 
готви тактически изненади 
за финалния сблъсък за 
шахматната корона 

росмайстор Аниш Гири спе-
чели престижния шахматен 
турнир във Вайк ан Зее, Ни-
дерландия. Нидерландецът 
завърши първи с 8,5 точки. 
Нодирбек Абдусаторов от 

Узбекистан и норвежкият световен 
шампион Магнус Карлсен завършиха 
втори с по 8 точки, а китаецът Дин 
Лижън трябваше да се задоволи с  
11-о място с 5,5 точки, но това си има 
своето обяснение. Само след няколко 
месеца Лижън ще започне маратон-
ски двубой за шахматната корона с 
Ян Непомнящи от Русия. За това от 
щаба на китайския гросмайстор ре-
шиха да запазят всички тактически 
тайни за предстоящия решителен мач.  

В 13-ия и последен кръг от 85-ото 
издание на турнира на нидерландско-
то западно крайбрежие, вторият през 
2014, 2015, 2018, 2019 и 2021 г. спече-
ли с белите срещу румънеца Ричард 
Рапорт. Този успех беше решаващ за 
крайната победа на Гири. В същото 
време Абдусаторов, който имаше по-
ловин точка аванс, неочаквано загу-
би с белите от нидерландецът Йор-
ден ван Форест.

Гири взе титлата от Карлсен, кой-
то е печелил осем пъти във Вайк ан 
Зее. 28-годишният гросмайстор Гири 
проведе силен турнир, остана непо-
беден и записа престижни и важни 
победи над световните номер 1 Кар-
лсен и номер 2 Дин Лижън. 

По традиция най-добрите турнирни 
представяния на Лижън са във Вайк 
ан Зее. В надпреварата през 2015 г. 
китайският гросмайстор постига ре-
зултат от 8.5 точки. Така китайски-
ят гросмайстор дели второто място 
с Аниш Гири, Уесли Со и Максим 

Г

у Имин грабна бронзо-
вото отличие при своя 
дебют на зимните игри 
в Аспен, Съединените 
щати. 18-годишната ки-
тайска звезда в сноубор-

да взе злато в биг еър и сребро в 
слоупстайл на Зимните олимпий-
ски игри в Пекин миналата годи-
на, но никога не се бе състезавал 
на X Games. Атрактивната надпре-
вара се излъчва по ESPN. Участва-
щите спортисти спориха за отличи-
ята в осем състезания по ски и ос-
ем по сноуборд. 

Златото отиде при норвежеца 
Маркус Клевланд, който събра общо 
96 точки. Японецът Такеру Оцука 
спечели среброто с 90 точки. Осем 
елитни сноубордисти са специално 
поканени на това голямо „въздуш-
но“ състезание. Всеки атлет може 
да направи колкото се може повече 
спускания в рамките на 30 минути, 

като се зачитат двата най-добри ре-
зултата на спортиста. 

След края на състезанието Су 
хвърли сноуборда си и извика, за 
да отпразнува първото си успешно 
официално състезание след триум-
фа на Олимпийските игри в Пекин. 
На 15 февруари миналата година в 
Пекин 17-годишният Су Имин спе-
чели олимпийската титла в дисци-
плината Биг еър при мъжкия сно-
уборд. Имин е много силен в тази 
дисциплина и е първият в света, 
който успешно изпълни пет и по-
ловина пълни завъртания. 

Биг еър е включен и в състеза-
нията в Аспен и това много помог-
на Имин да се класира сред най-до-
брите в тази надпревара, като тре-
тото място му гарантира и „задъл-
жителна“ покана за Зимните игри  
догодина, а амбициите на олимпий-
ския шампион са още една титла в 
колекцията му. 

С

в световната ранглиста и носител на 
титлата световен шампион Магнус 
Карлсен обяви, че няма намерение 
да се впуска в нова защита на шах-
матната короната, която държи от 
2013 г. насам. 

На 21 септември 2017 г. Дин Лижън 
става първият китайски шахматист, 
който се класира в турнира на канди-
датите за световната титла, като по-
беждава Уесли Со на полуфинал за 
Световната купа по шах. На финала 
той е победен само в бързите мачове 
от Левон Аронян. В турнира на кан-
дидатите завършва непобеден.

Дин Лижън е роден на 24 октом-
ври 1992 г. в град Уънджоу.  На све-
товната шахматна сцена той се поя-
вява през 2002 г., когато остава вто-
ри след оспорвани мачове за първо-
то място на планетарното първенство 
по шах за деца до 10- и 12-годишна 
възраст, проведени в Ираклио, Гър-
ция. Китайският талант достига до 
финала и световното първенство и 
през 2004 година.

През 2012 г. на планетарния шам-
пионат по шахмат за младежи Лижън 
завършва на трето място, на половин 
точка зад Ричърд Рапорд и крайния 
победител Александър Ипатов. През 
същата година остава втори на турни-
ра Спайс Къп само на половин точка 
зад победителя Максим Вашие-Лаграв 
и на половин точка пред Уесли Со.

През януари 2004 г. Лижън започ-
ва с рейтинг от 2230 ЕЛО точки. Та-
лантливият китайски шахматист бър-
зо започва да се изкачва в листата, ка-
то до ноември 2010 г. той преминава 
границата от 2600 т., а до октомври 
2012 преминава и 2700 ЕЛО.

През август 2015 г. Лижън става 
вторият китайски шахматист, който 
влиза в топ 10 на ранглиста на ФИ-
ДЕ, а най-високото място, до което 
достига, е 7-о, когато неговото ЕЛО 
достига до 2782. През юли 2016 г. за 
кратък период той е най-високопос-
тавеният играч по „блиц“ шахмат.

Лижън е трикратен национален 
шампион по шах на Китай (2009, 2011, 
2012) и два пъти представлява страна-
та си на шахматни олимпиади, пече-
лейки златото отборно и бронзов ме-
дал самостоятелно през 2014 г. През 
2015 г. печели златен медал с тима на 
Китай, а индивидуално взема сребро-
то на световния отборен шампионат. 

Вашие-Лаграв, които са само на по-
ловин точка зад победителя Магнус 
Карлсен. Този резултат го поставя в 
топ 20 на ранглиста на ФИДЕ и е  
вторият най-добър играч в Азия след 
Вишванатан Ананд. На турнира през 
2016 г. Дин Лирен отново дели вто-
рото място, но този път само с Фа-
биано Каруана. Победител отново е 
Магнус Карлсен.

Сега на турнира във Вайк ан Зее 
китайският гросмайстор не се пред-
стави на обичайното си силно равни-
ще, защото усилията са му насочени 
към предстоящия дуел за световната 
титла, който ще се проведе през про-
летта на 2023 г. Президентът на ФИДЕ  
Аркадий Дворкович, цитиран от 
ТАСС обяви, че наградният фонд на 
мача няма да бъде по-малък от то-
зи на предходния двубой за корона-
та, в който Магнус Карлсен надигра 
Ян Непомнящи. Тогава двамата шах-
матисти си поделиха 2 милиона евро.

През юли миналата година водачът 

Олимпийският шампион  
Су Имин спечели бронзов 
медал в X Games
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Най-големият 
пазар на едро в 
света Иу отвори 
врати
На 2 февруари 
най-големият пазар 
на едро в света 
за малки стоки в 
град Иу, Източен 
Китай, известен 
още като „световния 
супермаркет“, 
отново отвори врати 
след почивните дни 
около Пролетния 
фестивал. 
Търговците са готови 
да приветстват 
клиенти от целия 
свят.

Снимка Синхуа

а 2 февруари та-
зи година се от-
белязва 27-ият 
международен 
ден на влажни-
те зони. С но-

во пределените влажни зо-
ни общият им брой в Ки-
тай достига 82 с обща площ 
7,647 милиона хектара. Ня-
кои от новите влажни зо-
ни, добавени в този списък, 
са например езерото Йе‘я 
в район Йенцин в Пекин и 
езерото Байма в град Ху-
айан в провинция Дзянсу. 
Китай заема четвърто мяс-
то по брой на влажни зони  
в света.

Темата на тазгодишния 
Международен ден на влаж-
ните зони е глобалното им 
възстановяване. 

Генералният секретар на 
Рамсарската конвенция за 
влажните зони произнесе 
реч на събитието, в която 
изразява благодарност на 

Н

Китай определи  
18 нови влажни зони  
с международно значение

Китай за изиграваната ро-
ля като домакин и председа-
телстваща страна на 14-ата 
международна конферен-
ция на страните, подписа-
ли Рамсарската конвенция 

за влажните зони. Очаква 
се в следващите три годи-
ни Китай като председа-
телстващата страна да во-
ди глобалната каузата за за-
щита на влажните зони.

а 2 февруари в пла-
нинското село Ли-
шан, близо до град 
Ханджоу, провинция 
Джъдзян, се проведе 
празничен парад по 

повод настъпващия Празник на 
фенерите. На него бяха пред-
ставени прекрасни традицион-
ни костюми, танци и обичаи, с 
което празничната атмосфера 
освети улиците на селото.

Празникът на фенерите, из-
вестен още като Юенсяодзие, 
или празника Шанюен, се па-
да на 15-ия ден от първия лу-
нен месец. 

Това е първият традиционен 
празник след китайската Нова 
година. Тогава обикновено хо-
рата палят фенери, отгатват га-
танки, ядат сладки топчета юен-
сяо и се наслаждават на послед-
ните почивни дни заедно с чле-
новете на семейството.

Н

Посрещане на Празника  
на фенерите в планинско село  
в провинция Джъдзян

Д

Доходите на 
избавилите се от 
бедността китайци 
са нараснали с 14,3%

оходите на из-
бавилите се от 
бедността жи-
тели на Китай  
през 2022 г. са  
нараснали сред-

но с 14,3% на годишна ба-
за, показват данни на Дър-
жавната администрация 
за съживяване на селски-
те райони. 

Темпът на растеж е с 8 
процентни пункта по-ви-
сок от този на разпола-
гаемия доход на глава от 
населението на селските 
жители.

Миналата година нет-
ният доход на глава от на-
селението на избавените 
от бедността достигна 14 
342 юана (2118 долара).

Китайските власти съз-
дават повече работни мес-
та за онези, които са се 

спасили от бедността, и 
оказват подкрепа за разви-
тието на специфични ин-
дустрии в селските райо-
ни в опит да увеличат до-
ходите на хората там.

„Китай ще продължи 
да разширява възможност-
ите за работа за хора, из-
лезли от бедността, с под-
крепата на ефективни ин-
вестиции и стимулиране 
на вътрешното потребле-
ние“, коментира Лиу Ху-
ансин, ръководител на ад-
министрацията.

По думите му, ще бъдат 
предприети мерки за за-
силване на развитието на 
селската колективна ико-
номика, като например 
по-оптимално използва-
не на общата земя и под-
помагане на кооператив-
ните стопанства.


